
حدیث دشت عشق

وزیر صمت:

50 درصد معادن کشور 
فعال نیست

وزیر صمت گفــت: حدود ۱۰ هزار معدن در کشــور 
 وجود دارد که بــه دلائل مختلف ۵۰ درصــد آنها فعال 

نیست.
به گزارش خبرگزاری مهر، سیدرضا فاطمی امین در حاشیه جلسه 
برنامه های کوتاه مدت و میان مدت وزارت صنعت معدن تجارت، 
 اظهار کرد: حدود ۱۰ هزار معدن در کشور وجود دارد که ۵۰ درصد 
آنها فعال نیستند. دلایل عدم فعالیت ممکن است اقتصادی نبودن، 
مشکل تامین ماشین آلات، اهلیت نداشتن سرمایه گذار و غیره باشد. 
بنابراین، ما به دنبال تعریف بسته هایی هستیم که به اندازه کافی 

مزیت داشته باشد و در آینده متوقف نشود.
او دربــاره قیمت گذاری خودرو گفت: اوایل هفته آینده برنامه 
وزارت صمت با ۹ محور در حوزه خودرو منتشــر می شــود که در 
آن راهبردها و سیاســت های صنعت خودرو مشــخص می شود. 
قیمت گذاری هم روش هــای مختلفی دارد و برخی از محصولات 

مشمول قیمت گذاری نیستند.
وزیــر صمت دربــاره برنامه های این وزارتخانه برای اشــتغال 
تحصیلکــردگان دانشــگاهی، تصریح کرد: امــکان فراهم کردن 
اشــتغال فارغ التحصیلان دانشــگاهی با تولیــد محصول نهایی 
مثــل رب گوجه فرنگی امکان پذیر نیســت. بنابرایــن وزارتخانه 
بــه طــور ویــژه روی ماشــین آلات و تجهیــزات الکترونیکی، 
 ماشــین آلات راهسازی، تجهیزات کشاورزی و غیره متمرکز شده 

است.
فاطمی امیــن از ارائه ۴۰۰ فرصت ســرمایه گذاری از طریق 
شرکت های ســرمایه گذاری به عموم مردم خبر داد و افزود: برای 
جلب اعتماد و مشــارکت مردم در سرمایه گذاری باید به دو نکته 
 توجه شــود؛ نکته اول اینکه سرمایه گذاری که در آن سهام عرضه 
می شــود فرصت قابل توجهی باشد، یعنی به اندازه کافی بازدهی 
داشــته و اقتصادی باشــد. نکته دوم این اســت که شرکت ها و 
بنگاه هــای معتبری که می تواند تداوم ســرمایه گذاری را تضمین 

کنند پذیره نویسی و سهام عرضه کنند.
او با اشــاره به برگزاری جلسه هم اندیشی با شرکت های تامین 
ســرمایه تصریح کرد: از ماه جاری معادن با ســود آوری خوب، با 
این شــرط که بخشــی از ســهام معدن به مردم واگذار شود، به 
مزایده گذاشــته می شــود. تاکنون یک معدن در زابل به مزایده 
گذاشــته شده و در دی و بهمن ماه هم هر کدام سه معدن دیگر 
مزایده گذاشــته خواهد شــد. در حوزه ســرمایه گذاری معادن، 
دارایی قابل ارزش گذاری در دســترس اســت و مردم هم تجربه 
 خوبی دارند و پیش بینی می شــود اســتقبال خوبی از آن صورت 

گیرد.
تاکید بر سرمایه گذاری موفق

وزیر صمت درباره ضمانت اجرایی سرمایه گذاری ها نیز گفت: به 
دو دلیل باید به حوزه سرمایه گذاری توجه شود اول این که بخش 
قابل توجهی از جمعیت کشور فرصت شغلی مناسب ندارند. دلیل 
دوم نقدینگی ســرگردان در کشور است که معمولاً وارد بازارهای 
سوداگری می شود، اما این حق مردم است که فرصت سرمایه گذاری 

برای دارایی های خود داشته باشند.
فاطمی امین با بیان اینکه بر اســاس این دو محور از وضعیت 
سرمایه گذاری در کشور آســیب شناسی انجام شده است، اظهار 
کرد: در این حوزه به شش نکته رسیدیم که اگر در سرمایه گذاری 
به آنها توجه شــود، ضمانت محقق می شــود. یکی از دلایلی که 
ســرمایه گذاری ها در کشور ما دچار مشکل می شود این است که 
بدون توجه به اولویت های صنایع، نبود آمایش سرزمین، مشخص 
نبودن مسیر تامین مالی، نبود هماهنگی بین نهادهای حاکمیتی 

و غیره سرمایه گذاری شده است.
او افزود: موارد یاد شــده به دقت بررســی شده تا دوباره دچار 
این مشکلات در ســرمایه گذاری ها نشویم. بنابراین در زمینه این 
فرصت های سرمایه گذاری، از جمله ۴۰۰ پروژه اشاره شده که در 
حال کار کردن روی آنها هســتیم اطمینان می دهم قبل از اجرای 
این پروژه ها آنها را در اختیار تحلیلگران سرمایه گذاری قرار دهیم 
تا مطمئن شویم اقتصادی هستند. البته اکثر این پروژه ها از طریق 
شرکت های سرمایه گذاری فعال خواهد شد که بر دقیق و درست 

اجرا شدن آن تاکید می کنیم.

سخنگوی گمرک:

واردات نهاده های دامی 
۲0 درصد افزایش یافت

ســخنگوی گمرک اعلام کرد: واردات نهاده های دامی 
)ذرت، جو وکنجاله سویا( در هشت ماهه سال جاری نسبت 
به دوره مشابه سال ۱۳۹۹ به لحاظ وزنی ۲۰ درصد و از نظر 

ارزشی ۴۱ درصد افزایش داشته است.
به گزارش خبرگزاری تســنیم روح الله لطیفی اظهار کرد: در 
هشت ماهه سال گذشته هشــت میلیون و ۵86 هزار و 836 تن 
نهاده دامی به ارزش دو میلیارد و 2۴۴ میلیون و 27۵ هزار و 3۵2 

دلار وارد کشور شده است.
وی ادامه داد: این میزان در دوره مشابه به ۱۰ میلیون و 286 
هزار و ۵6۱ تن به ارزش ســه میلیارد و 782 میلیون و 8۹7 هزار 

و ۹۴7 دلار رسیده است.
از طرفی بــازرس اتحادیه واردکنندگان نهاده های دام و طیور 
ایران با اشاره به مشکلاتی که در فرآیند تامین نهاده های دامی به 
واردکنندگان تحمیل می شود، اظهار کرد: عدم شفافیت و تخصیص 
ارز بــا تاخیر قدرت برنامه ریزی و پیش بینــی را از واردکنندگان 

می گیرد.
کســری لشکری در گفت و گو با خبرگزاری فارس، افزود: یکی 
دیگر از مســایلی که واردکنندگان با آن مواجه هستند، مشکلات 
کالای متروکه و فرآیند حل آن در ســتاد اموال تملیکی است که 
علاوه  بر زمان بر بــودن برای واردکنندگان هزینه مالی نیز در پی 
دارد و موجب می شــود کالا به دلیل تاخیر در فرآیند ترخیص با 

تاخیر در اختیار تولیدکنندگان قرار بگیرد.
وی با تاکید بر ضرورت شفاف سازی و تسریع در فرآیند تخصیص 
ارز نهاده های دامی ادامه داد: در حال حاضر ۹۰ درصد کالای اساسی 
به صورت اعتباری ترخیص می شود اما از آنجایی که پروسه تامین 
ارز و ترخیص ۱۰ درصد باقی مانده کالا طولانی می شود این کالاها 
دچار کاهش کیفیت شده و همین امر منجر به بروز مشکلاتی میان 

واردکننده و تولیدکننده می شود.
این فعال صنفی خاطرنشــان کرد: پاســخگو نبــودن بانک 
مرکزی نســبت به روند تخصیص ارز از یک ســو شبهات فراوانی 
را در میان فعالان اقتصادی ایجاد کرده و از ســوی دیگر منجر به 
 مخدوش شدن اعتبار تجار ایران در عرصه بین المللی تجارت شده 

است.
لشکری ادامه داد: با شفاف  سازی در فرآیند تخصیص ارز برای 
فعالان اقتصادی این امکان ایجادمی شــود که در زمان برداشــت 
محصول با قیمت مناســب وکیفیت بهتر اقدام به خرید و واردات 
نمایند. همچنین خرید و واردات به موقع کالا موجب می شــود تا 
در بنادر شاهد ترافیک نباشیم و بدین ترتیب در هزینه های ارزی 

نیز صرفه جویی صورت می گیرد.

همزمان با ادامه افت شاخص

کارشناس بورس: 
بازار سهام ارزنده شده است

در شــرایطی که بورس همچنان روند کاهشی دارد برخی 
کارشناسان معتقدند بازار ارزنده است.

شــاخص کل بورس در جریان معاملات دیروز بازار سرمایه با افت 
۱3 هزار واحدی، باز هم به کانال ۱.2 میلیون واحد ســقوط کرد و در 
ارتفاع یک میلیــون و 2۹۱ هزار و 66۵ واحد قرار گرفت. بورس پس از 
رشد بی سابقه در یکسال منتهی به مردادماه ۹۹، وارد روند نزولی شد و 

تاکنون از این وضعیت خارج نشده است.
در این مدت قیمت ســهام بسیاری از شــرکت ها تا 7۰ درصد هم 
کاهش یافته و هرچند برخی از آنها بخشی از افت خود را پس گرفته اند، 
با این وجود همچنان در نرخ های پایین به سر می برند. در این وضعیت 
سهامداران بویژه افراد کم تجربه نگران دارایی خود هستند و دنبال فرصتی 
می گردند تا از بازار خارج شوند و هرچه فضای بی اعتمادی بیشتری در 
بورس بوجود می آید بر این تصمیم خود مصمم تر می شوند. از سوی دیگر 
برخی کارشناسان معتقدند حداقل بخشی از بازار در حال حاضر ارزشمند 
است. در همین زمینه یک کارشناس بورس گفت: در حال حاضر قیمت 
عمده سهام در حداقل ها قرار دارد با توجه به شرایط بنیادی بازار و تورم 
بالا و دلار حدود 3۰ هزار تومانی و همچنین سودآوری عمده شرکت های 
بورسی و بالا بودن قیمت های جهانی کالاها و نیز تورم بالا در دنیا، واقعاً 

بازار سرمایه ایران ارزنده شده است.
به گزارش خبرگزاری فــارس، احمد اتحادپور توضیح داد: در حال 
حاضر ســهامی همچون فولاد مبارکه و ملی مس با »پی بر  ای« چهار 
واحدی معامله می شود که بسیار ارزنده است، اما متأسفانه اعتماد از بازار 

رفته است و بازار باید به شرایط تعادل و اعتماد برگردد.
وی تأکید کرد: دولت باید به صورت واقعی از بازار حمایت کند و در 
بودجه حمایتی از صنایع داشته باشد. دولت در فروش اوراق باید طوری 

رفتار کند که به بازار سرمایه ضربه وارد نشود.
یک کارشناس بورسی دیگر هم در مورد افزایش ضریب نفوذ بورس در 
کشور بیان کرد: در شرایط فعلی ضریب نفوذ بورس در کشور رشد کرده 
و 7۰ درصد جمعیت ایران در بورس حضور دارند که البته با احتســاب 
آزادسازی ســهام عدالت از سال گذشته است که تعداد زیادی از مردم 
کد بورسی گرفتند و وارد بورس شدند، اما همچنان حجم سرمایه  مردم 
در بورس کمتر است. در حالی که در دهه گذشته هم پس انداز مردم و 

هم تعداد جمعیت رشد کرده است.
مهدی محمودرباطی افزود: تعداد افراد حاضر در بورس افزایش یافته 
اما حجم ورود ســرمایه به بورس قابل توجه نیست و براساس مطالعات، 
هنوز در ایران فرهنگ ســرمایه گذاری و پس انداز مردم به سمت ملک، 
سپرده بانکی، طلا و ارز می رود و حجم اندکی از پس اندازها وارد بورس 
می شود. به گفته این کارشناس، در حال حاضر اعتماد مردم به دولت و 
فضای سیاست گذاری و سرمایه گذاری مولد منفی است، اما اگر ضریب 
نفوذ بازار سرمایه به تناسب گسترش زیرساخت ها و توجه به سرمایه گذاری 
در بخش حقیقی اقتصاد یعنی سرمایه گذاری در تولید باشد، اقتصاد هم از 
پس اندازها منتفع می شود و رشد ضریب نفوذ بورس می تواند مفید باشد.
محمودرباطــی همچنیــن در مــورد نحوه اداره شــرکت های 
سرمایه گذاری سهام عدالت در بورس اظهار کرد: سازوکار مدیریت 
شــرکت های سرمایه گذاری اســتانی و انتخابات و مجامع و هیئت 
 مدیره شــرکت ها در دو سال گذشته دارای حاشیه های پررنگی بود 
و این وظیفه سازمان بورس است که سازوکار شفافی به وجود آورد. 
اگر شفاف نشود، محل مفســده است و امکان سواستفاده از منابع 
ســهامداران عدالت وجود دارد. بنابراین مهم ترین دغدغه مدیریت 

بهینه در شرکت های سرمایه گذاری استانی است.

مسیر دریایی 
جایگزین گمرک آذربایجان شد

رئیس اتحادیه ملی محصولات کشاورزی گفت: از امیرآباد، 
انزلی و آستارا با کشــتی کالا به روسیه می رود و محموله ها 

گمرک آذربایجان را نمی بینند.
ســید رضا نورانی در گفت وگو با خبرگزاری فارس، افزود: در پی 
کنــدی ترخیص میوه و تره بار  صادراتی که از گمرک آذربایجان به 
وجود آمد، کشتیرانی خزر مسیر دریایی را جایگزین کرده که ارزان تر 
و سریع تر به مقصد می رسد. وی افزود: بنادر امیرآباد، انزلی و آستارا 
برای صادرات میوه و تره بار به مقاصد روســیه فعال شده و کشتی ها 
پس از بارگیری به مقصد اوکتائو قزاقستان می روند و در آنجا دوباره 
از مسیر زمینی به فوت سیتی مسکو  ارسال می شوند. نورانی با بیان 
اینکه مســیر دریایی کوتاه تر شده است، گفت: قبلا از مسیر گمرک 
آذربایجان ۵-6 روز بارها به مقصد می رســید که با ترافیک فعلی در 
گمرک آذربایجان حدود ۹-۱۰ روز ه به مقصد می رســد اما در مسیر 

جدید این مدت به 8 تا ۹ روز کاهش یافته است.
رئیس اتحادیه ملی محصولات کشــاورزی در پاسخ به این سؤال 
که چرا مسیر دریایی با وجود ارزان بودن و کوتاه بودن مسیر پیشتر 
انجام نمی شد، گفت: مشکلات کمبود کانتینرهای یخچالی در مسیر 
کشتیرانی وجود دارد و اکنون نیز ۴۰۰ کانتینر یخچال دار باید وجود 
داشته باشد.پیش از این بر این باور نبودن که توسعه صادرات تا این 
حد باشــد، اما اکنون به این باور رســیده و باید تلاش خود را برای 

تجهیز زیرساخت ها و نیز خرید کانتینرهای یخچال دار بیشتر کند.
به گفته این مسئول، 2 هزار کانتینر ۴۰ فوت یخچال دار جاده ای 
دست دوم درخواست شده است و همچنین ۴۰۰ کانتینر یخچالی به 

ناوگان دریایی اضافه شود. 
وی کمبود کانتینرهای یخچال دار را مشکل اصلی عدم موفقیت 
در توسعه صادرات به روسیه و اوراسیا در سال های گذشته عنوان کرد.

اقتصادی

جدول نرخ سکه و ارز
قیمت )به تومان(نوع سکه

۱3/۰۵8/۰۰۰سکه تمام طرح جدید
۱2/6۱۴/۰۰۰سکه تمام طرح قدیم

6/78۰/۰۰۰نیم سکه
3/7۴۰/۰۰۰ربع سکه

2/3۴۵/۰۰۰گرمی
۱/282/۹۰۰هر گرم طلای ۱8 عیار

نوع ارز
27/3۹8دلار
3۰/8۰3یورو
3۹/8۵7پوند

۱/82۰لیر ترکیه
8/۱۹2درهم امارات

2۱/۰دینار عراق

داود منظور:

تعامل ادارات مالیاتی با بخش های تولیدی باید بیشتر شود
ادامه از صفحه ۶

برگ سبز خودرو ســواری پراید 
132 به شماره پلاک ۶35 م 98 
ایران 14 به رنگ سفید- روغنی 
مــدل 1390 و شــماره موتــور 
شاســی  شــماره  و   4490032
مفقــود   S1422290317940
شــده و از درجــه اعتبار ســاقط 

می باشد.

خــودرو  )شناســنامه(  ســبز  بــرگ 
هاچ بــک کوئیــک اتومــات به شــماره 
انتظامــی 887 ن 82- ایــران 4۶ به 
رنــگ ســفید مدل 1400 به شــماره 
موتــور M15/9372۶24 و شاســی 
بــه   NAS841200M337۶819
نــام محمــد احمدی بــه شــماره ملی 
013337557۶9 مفقــود گردیده و 

از درجه اعتبار ساقط است.

صفحه 4
دو شنبه ۲۹ آذر ۱4۰۰
۱۵ جمادی الاول ۱44۳ - شماره ۲۲۹۱۹

در حالی که وزیر اقتصاد از شناسایی هزار 
ســوداگر ارزی خبر داده که 6۰۰ نفر از آنها 
اصلا پرونده مالیاتی نداشته اند معاون سازمان 
مالیاتی هم از کشف بیش از پنج هزار شرکت 
صوری و کاغذی سخن گفته که این شرکت ها 
نه تنها نظام مالیاتی بلکه سیستم بانکی را هم 

دور زده اند.
فرار مالیاتی معضل ریشه ای اقتصاد ایران است 
که طی دهه های گذشته همواره موجبات مشکلات 
متعدد در اقتصاد از جمله کسری های فراوان بودجه ، 
کاهش رشد اقتصادی و تبعیض و بی عدالتی در میان 
بخش های مختلف تولیدی با بخش های سوداگری 
شــده اســت. درباره ارقام فرار مالیاتــی نیز اعداد 
متفاوتی ارائه شــده اما چندی پیش رئیس سازمان 
مالیاتــی میزان رســمی فرار مالیاتــی را ۱3۵هزار 
میلیــارد تومان معادل ۵۰ درصد مالیاتی که وصول 

می شود اعلام کرد.
 حالا مســئولان اقتصادی دولت سیزدهم که از 
نیمه مردادماه امسال بودجه کشور را با کسری ۵۰ 
درصدی تحویل گرفته اند تلاش دارند با شناســایی 
منافذ فرار مالیاتی نســبت به کاهش ارقام این فرار 
اقدام کنند. در همین باره اخیرا وزیر امور اقتصادی 
و دارایی اعلام کرد: تاکنون هزار نفر از ســوداگران 
ارزی شناسایی شده اند که برخی از این افراد هزار تا 
دو هزار میلیارد و یکی از آنها ۹ هزار میلیارد تومان 
خرید و فروش ارزی داشته است با این حال 6۰۰ نفر 

از این افراد اصلا پرونده مالیاتی نداشتند.
سیداحسان خاندوزی در یک برنامه تلویزیونی که 
درباره وضعیت بازار ارز ســخن می گفت افزود: یکی 
از اقدامات دولت برای کنترل تقاضا در بازار ارز اخذ 
مالیات از خرید و فروش ارز اســت که تاکنون هزار 
نفر از ســوداگران ارزی شناسایی شده اند که برخی 
از ایــن افراد هزار تا دو هــزار میلیارد و یکی از آنها 
۹ هزار میلیارد تومان خرید و فروش ارزی داشــته 
اســت با این حال 6۰۰ نفر از این افراد اصلا پرونده 

مالیاتی نداشتند!
وی افزود: ورود منابع ارزی به کشــور وضعیت 
مناســبی دارد به گونه ای که در هشت ماهه امسال 
معادل کل ســال گذشــته منابع ارزی در دسترس 
قرار گرفته که چشــم انداز بازار ارز جذاب است که 
در کنــار آن باید تقاضاهای ارزی نیز کنترل شــود 
که بانک مرکزی بــه تنهایی نمی تواند این تقاضاها 

را کنترل کند.
دربــاره مقابله با فرار مالیاتی، معاون ســازمان 
مالیاتی هم در گفت وگو با خبرگزاری تسنیم اظهار 
داشت: ما همزمان با پذیرش خود اظهاری ها وظیفه 

داریم انرژی خود را بر فرار مالیاتی تمرکز کنیم. چند 
سالی است که ســازمان امور مالیاتی تراکنش های 
بانکــی را رصد می کند و در حال حاضر بیش از پنج 
هزار شرکت صوری و کاغذی شناسایی کردیم. این 
شــرکت ها نه فقط نظام مالیاتی، بلکه بعضاً سیستم 

بانکی را دور می زنند.
یکی از راه های دور زدن مالیات و معاف شدن از 
آن ثبت شرکت در مناطق آزاد است. با توجه به اینکه 
طبق قانون شرکت هایی که در مناطق آزاد فعالیت 
می کنند از معافیت های مالیاتی طولانی مدت و بعضا 
تا 2۵ســال برخوردارند لذا بعضی از افراد سودجو با 
سوءاستفاده از این منفذ قانونی نسبت به ثبت صوری 
شرکت در فلان منطقه آزاد اقدام می کنند اما عملا 
این شرکت در آن منطقه وجود خارجی ندارد و فقط 

از مزایای معافیت مالیاتی سود می برد.
در همین زمینه رئیس سازمان مالیاتی نیز اظهار 
کرد: افزایش درآمدهای مالیاتی در لایحه بودجه سال 
آینده با شناسایی واسطه گری و دلالی در بخش های 
مختلف از طریق اطلاعاتی که از مراکز مختلف چون 
سامانه های گمرکی، بانکی، ثبت اسناد، سامانه های 
حمل ونقــل و... اخذ می کنیم، صــورت می گیرد تا 
بدین ترتیب فرارهای مالیاتی نیز شناسایی و از آنها 

مالیات اخذ شود.
تخریب خاندوزی با وجود کارنامه قابل دفاع

به هر حال عملکرد چهارماهه وزارت اقتصاد در 
دوره جدید و خصوصا شــخص وزیر نشان می دهد 
علاوه بر شناســایی فراریان مالیاتی ،اقدامات دیگری 
به ویژه در حوزه افزایش شفافیت و روشن کردن نقاط 

کور مجموعه های دولتی زیان ده انجام شده است.
انتشار صورت های مالی شرکت های دولتی برای 
شــفافیت بیش تر و نظارت عمومی بر عملکرد آنها 
وعده بسیار راهبردی بود که خاندوزی آن را عملی 
کرد. این اقدام، بخشی از وضعیت نابسامان مدیریت 
این شــرکت ها و زیان های آنهــا را برملا کرد. وزیر 
اقتصاد همچنین بانک ها را ملزم کرد یک نســخه از 
قرارداد تســهیلات را به مشتریان بدهند که در نوع 

خود قابل توجه بود.
حالامجموعه اقدامات خاندوزی برای شفافیت و 
فسادستیزی ظاهرا به مذاق جریانی خوش نیامده و 
این جریان، حملات رسانه ای تخریبی را علیه او آغاز 
کرده است. این گروه که به نظر می رسد قدرت و نفوذ 
بالایی در اقتصاد دارند، مشکلات مختلف را فارغ از 
اینکه به وزارت اقتصاد مربوط هست یا نیست بر سر 
خاندوزی خراب می کند و حتی کار را به خبر سازی 
درباره اســتیضاح او هم کشانده است. این در حالی 
اســت که خاندوزی تنها سه ماه است سکان وزارت 

را به دست گرفته و در این مدت کارنامه قابل قبولی 
داشته است هر چند مشکلات اقتصادی نیز بر کسی 
پوشیده نیست اما نباید مقصرتمام این مشکلات را 

شخص وزیر آنهم با سه ماه کار دانست. 
وزیر اقتصاد دولت سیزدهم در همین مدت کوتاه 
اقدامــات مثبتی انجام داده که شنبه شــب در یک 

گفت وگوی تلویزیونی به آنها پرداخته است.
نقشه راه غیرتورمی

خاندوزی دربــاره برنامه هــای اقتصادی دولت 
ســیزدهم اظهار کــرد: در دو ماهــه ابتدایی آغاز 
فعالیت های دولت ســیزدهم موفق شدیم تا برنامه 
اصلاح اقتصادی را تحت عنوان نقشه راه غیرتورمی 
آماده کنیم و بلافاصله در دستور کار و اجرا قرار دهیم. 
شفافیت عملکرد شرکت های دولتی، کاهش استقراض 
از بانک مرکزی، معرفی ابر بدهکاران بانکی، تسهیل 
صدور مجوزهای کسب وکار، اتصال سامانه های تجاری 
به یکدیگر، فروش اموال بدون استفاده دولت از جمله 
 موارد در نقشــه راه برای انضباط بخشی به اقتصاد

 است.
وی افزود: ما بودجه ســال جاری را با ۵۰ درصد 
کســری تحویل گرفتیم که تمام امکانــات اعم از 
برداشت از تنخواه و انتشار اوراق در نیمه اول امسال 
استفاده شده بود که بدین منظور خط قرمزهایی چون 
برداشــت از بانک مرکزی و تامین کسری بودجه با 
کمترین فشار به قدرت خرید مردم از طریق فروش 
اموال مازاد دولت تعییــن کردیم. در کل این دوره 
معادل ۵۹ هزار میلیارد تومان اوراق نقدی توســط 
دولت منتشر و به میزان 7۰ هزار میلیارد تومان نیز 
بابت اوراق قبلی به بازار و مردم برگردانده شــد که 
درآمــد دولت از محل انتشــار اوراق منفی ۱۱ هزار 

میلیارد تومان است.
کاهش تورم نقطه به نقطه

در ۳ ماه متوالی
وزیر اقتصاد ادامه داد: با مراقبت های صورت گرفته 
از سوی دولت، سه ماه پیاپی است که تورم نقطه به 
نقطه در روند کاهشــی قرار گرفته است و اگر بانک 
مرکزی با نظارت بر خلق پول توسط بانک ها، موتور 
دیگر رشــد تورم را کنترل کند و موانع خوبی برای 
فعالیت های سوداگرانه در بازارهای طلا، ارز، مسکن 
و... تعبیه شود، امیدوارم شیب کاهشی تورم نقطه به 

نقطه در سال آینده نیز ادامه داشته باشد. 
خاندوزی با بیان اینکه شــتاب افزایش قیمت ها 
گرفته شده است، گفت: در نقشه راه وزارت اقتصاد 
ثبات اقتصاد کلان و کنتــرل تورم اولویت دارد. در 
شرایط کسری بودجه دو راه برای تامین مالی وجود 
دارد که یکی اســتقراض از بانک مرکزی و دیگری 

استقراض از بانک ها، مردم و بیمه هاست که در دنیا 
بانک ها، نهادهای مالی و بیمه ها سهم بالایی از اوراق 
دولت را در پرتفوی خود نگهداری می کنند. در کشور 
ما بانک ها سه درصد سبد دارایی خود را اوراق دولت 
نگهداری می کنند که بسیاری از بانک ها این مقدار 
را تکمیــل نمی کند. اگر بانــک مرکزی همزمان با 
سیاست های کسری بودجه دولت، نرخ بهره بین بانکی 
را با عملیات بازار باز کنترل کند، هیچ گونه مشکلی در 

بخش های مختلف اقتصادی رخ نخواهد داد.
حمایت از بورس

وزیر اقتصاد با بیان اینکه شفافیت های خوبی در 
زمینه نظارت بر بازار سرمایه صورت خواهد گرفت، 
بیان کرد که وضعیت فعلی نامناســب بازار سرمایه 
ناشی از انتظارات نسبت به آینده است زیرا، فعالان 
این بازار نمی دانند که سیاستگذار درباره یک متغیر 
اقتصــادی در ماه های آینده چه تصمیمی می گیرد. 
برای پیش بینی پذیر کردن اقتصاد برای اولین بار در 
طول پانزده سال اخیر، نرخ مالیات شرکت ها کاهش 
پیدا کرد و حمایت های ویژه ای برای صندوق تثبیت 
بازار ســرمایه در لایحه بودجه ســال آینده درنظر 

گرفته شده است.
خاندوزی درباره بسته ۱۰ بندی برای حمایت از 
بازار سرمایه توضیح داد: جزئیات این بسته هفته بعد 
از تصویب ســتاد اقتصادی اعلام می شود که در آن 
اتفاقی در مورد فرمول معادن رخ نداده و همان روال 
قبل است و فرمول محاسبه تغییر نمی کند. در مورد 
نرخ خوراک و سوخت، فرمول، فرمول معیوبی است 
اما فارغ از بحث کارشناسی بنا شد سقف مشخصی 

برای خوراک و سوخت گاز مشخص شود.
ارز دارو و گندم حذف نمی شود

وی در بخش دیگری از سخنان خود عنوان کرد: 
حذف ارز ترجیحی به صورت تدریجی صورت خواهد 
گرفت و ارز ۴2۰۰ تومانی برای دارو و گندم ادامه پیدا 
می کند زیرا قرار است تا حذف این ارز از اقتصاد بدون 
ایجاد شوک و در شرایط باثبات اقتصادی رخ دهد که 

تاثیرات منفی این امر به حداقل برسد.
وزیر اقتصاد تصریح کرد: بسیاری از بانک ها اسامی 
ابربدهکاران خود را منتشر کرده اند، ولی برخی بانک ها 
در این زمینه کوتاهی کرده اند. اگر بانکی نسخه ای از 
قراردادهای خود با مشتریان را تحویل مشتری ندهد، 
مردم می توانند در ســامانه مربوطه شکایت کنند و 
بازرسان ذیربط طی 72 ساعت رسیدگی خواهند کرد.
خانــدوزی در پایــان از رونمایــی ۱۰۰ مجوز 
کســب وکار به صورت اعلامی از اول بهمن ماه خبر 
داد و گفت: تا اول بهمن ماه صدور 8۰ درصد مجوزها 

تسهیل و به صورت شفاف خواهد شد.

اظهارات مسئولان وزارت اقتصاد نشان داد

600 سوداگر ارز و 5000 شرکت کاغذی
در تور مالیاتی وزارت اقتصاد

موفقیت کم سابقه

تخلیه همزمان ۱۷ کشتی کالای اساسی در بنادر کشور
مدیرعامل ســازمان بنــادر و دریانوردی از 
تخلیه همزمان ۱۷ فروند کشــتی حامل کالای 
اساســی در بنادر ایــران خبــر داد و گفت: 
 تخلیه این تعداد کشــتی در کشور کم سابقه 

است.
علی اکبــر صفایی در گفت و گو با تســنیم درباره 
یک موفقیت بی ســابقه در بنادر کشور اظهار کرد: در 
حال حاضر به طور همزمان ۱7 کشــتی حامل کالای 
 اساســی در بنادر کشــور در حال تخلیــه و بارگیری 

است.
او در حاشیه برگزاری نمایشگاه حمل ونقل و صنایع 
وابسته با بیان اینکه ظرفیت این کشتی ها 7۵ هزار تن 
اســت ادامه داد: تخلیه، بارگیری و توزیع این کالاها به 
طور شبانه روزی با استفاده از سیستم حمل ونقل جاده ای 

و ریلی در حال انجام است.
وی با اشاره به اینکه برای توزیع این میزان کالای 
اساسی به 7۵ هزار دستگاه کامیون نیاز داریم تصریح 

کرد: کم تر زمانی در کشــور را داشــته ایم که به طور 
همزمان ۱7 کشتی در حال تخلیه کالای اساسی باشد.
صفایی با اعــلام اینکه هیچ نگرانــی بابت تامین 
کالای اساســی نداریــم، گفــت: امســال تخلیــه و 
بارگیری کالای اساســی نسبت به ســال گذشته 2۵ 
درصــد افزایش یافته که بیش تریــن واردات کالاهای 
 اساســی از بنــدر امام خمینــی)ره( صــورت گرفته 

است.
انتقاد از عملکرد هند در چابهار

همچنین مدیرعامل ســازمان بنادر و دریانوردی 
در نشست خبری نمایشــگاه حمل ونقل درباره دلیل 
محدودیت ورود کشتی های ایرانی به بنادر چین اظهار 
کرد: اجازه دهید آخرین وضعیت موجود را با کشتی رانی 
جمهوری اسلامی ایران بررسی کرده و سپس در رابطه 

با آن اطلاع رسانی کنیم.
صفایی با بیان اینکه پس از انقلاب در بندر چابهار 
به عنوان تنها بندر اقیانوســی ایران فعالیت های بسیار 

خوبی انجام شده و ظرفیت به ۱2 میلیون و ۵۰۰ هزار 
تن افزایش یافته اســت، افــزود: عملکرد این بندر هم 
اکنون ســه میلیون و 6۰۰ هزار تن اســت و در بخش 
 کانتینری بعضا کاهش عملکرد را در این بندر را شاهد 

بوده ایم.
او با بیان اینکه تلاش می کنیم جریان تجاری کالا 
از بندر چابهار را گسترش دهیم، افزود: راه آهن چابهار- 
زاهدان و از آنجا به میلک در حال احداث است و با برخی 
کشــورها در حال مذاکره هستیم و امیدواریم بتوانیم 

جریان تجاری کالا از بندر چابهار را گسترش دهیم.
مدیرعامل ســازمان بنادر و دریانوردی با اشاره به 
قرارداد ایران و هند در بندر چابهار گفت: منتظر قرارداد 
بلندمدت ۱۰ ساله نشــده ایم و قرارداد کوتاه مدت را 
پیگیری کرده ایم. با این حال در برخی جاها به عملکرد 
هندی ها نقد داریم. در آینده نزدیک نشســتی با طرف 
هندی ها خواهیم داشت و تلاش می کنیم مسائل را حل 
و فصل کنیم. اپراتور هندی در تلاش است ترافیک بندر 

چابهار را افزایش دهد و در سطح بین المللی نیز بازاریابی 
خوبی را برای این کار انجام داده اســت. صفایی با بیان 
اینکه کشورهای چین و هند از دوستان ایران هستند و 
در زمان های سخت با ما همکاری داشته اند تصریح کرد: 
همکاری چینی ها با ما بیش تر بوده و طبیعی است برخی 
مسائل پیش بیاید که با تفاهم آن را برطرف خواهیم کرد.
او با اشاره به در دست ساخت بودن ۹۰۰ متر اسکله 
در بندر شهید رجایی، گفت: در بحث ترانسینر حمایت 
می کنیم. ضمن اینکه در صورت توان داخل برای تولید 
جرثقیل های دروازه ای نیز سازمان بنادر و دریانوردی از 

توان داخل به طور کامل حمایت خواهد کرد.
مدیرعامل ســازمان بنادر و دریانوردی با گلایه از 
اینکه فعالیت های دریایی کشور به طور کامل برای مردم 
اطلاع رسانی نمی شود، خبر داد: سالانه به طور متوسط 
۵۰ هزار کشــتی بزرگ وارد آب های ایران می شــود و 
پس از آن در بنادر پهلوگیری کرده و عملیات تخلیه یا 

بارگیری را انجام می دهد.

رئیس  ســازمان امور مالیاتی خواستار افزایش 
تعامل ادارات مالیاتی با بخش های تولیدی شد.

داود منظور در نشست پیگیری موانع سرمایه گذاری و 
تولید گفت: به طور قطع زمانی می توانیم از توان شرکت ها و 
تولیدکنندگان استفاده کنیم و درآمد مالیاتی داشته باشیم 
که تولیدکنندگان توان تولید ثروت را داشته باشند بنابراین 
باید تنگنا های سخت بخش خصوصی و تولیدکنندگان را 

برطرف  سازیم. 
وی افزود: شــرایط حاکی از آن است که در تعامل با 

بخش تولید مقــداری فاصله داریم و ادارات مالیاتی باید 
تعامل بیشتری با بخش تولید داشته باشند. درست است 
که دولت باید وصول مالیات داشته باشد اما اصرار ما این 
اســت که قوانین نه براساس برداشت شخصی بلکه آنچه 

در قانون به صراحت آمده به اجرا برسد. 
منظور گفت: در این مدت که تصدی ســازمان امور 
مالیاتی را برعهده گرفته ام، شــاهد نگاه های سلیقه ای به 
نفع اخذ بیش تر مالیات در برخی از موارد هستم و نگرانیم 
که ممیزان مالیاتی یا صادرکنندگان بخش نامه ها در این 

موضوعات نگاه های یکسویه داشته باشند. تاکید داریم در 
مواردی که نیاز به تفســیر روشــن از قانون داریم باید از 

مجلس استفسار بگیریم.
وی درخصــوص اجــرای کامــل قانــون پایانه های 
فروشگاهی و ســامانه مودیان طراحی و تولید هم گفت: 
این ســامانه تا جاهایی پیش رفته، اما قسمت هایی از آن 
هنوز تکمیل نیست. اولویت سازمان مالیاتی این است که 
سامانه را هر چه زودتر زیر بار ببرد. عوامل اجرایی و ناظر 
پروژه تقویت شــده و کار تیمی فشــرده ای برای تکمیل 

سامانه در حال انجام است. تلاش می کنیم تا پایان سال 
این سامانه راه اندازی شود.

همچنین به گزارش خبرگزاری فارس در این نشست 
مجید عشــقی؛ رئیس  ســازمان بورس هم با اشــاره به 
درخواست پذیرش عرضه های اولیه شرکت ها در بازار سهام 
اظهار داشت: با توجه به وضعیت بورس و بازار سرمایه در 
یک سال و نیم گذشته برای عرضه های اولیه با مشکلاتی 
مواجه بودیم. با بهبود شــرایط بورس عرضه های اولیه را 

مجددا آغاز می کنیم.

رئیس بنیاد مســکن انقلاب اســلامی با 
یــادآوری اینکه مبلغ وام احداث مســکن 
روستایی ۲۰۰ میلیون تومان است، گفت: اقساط 
وام ساخت مسکن روستایی در ماه حدود یک 

میلیون و ۴۰۰ هزار تومان برآورد می شود.
اکبر نیکــزاد در گفت و گو با خبرگزاری فارس با 
اشاره به ابهامات مطرح شده پیرامون اقساط بازگشتی 
تسهیلات نهضت ملی مسکن اظهار داشت: با عنایت 
رئیس جمهور در شــورای عالی مسکن مصوب شد، 
تسهیلات ساخت مسکن روستایی در قالب نهضت 
ملی مســکن برابــر 2۰۰ میلیون تومــان با دوره 
بازپرداخت 2۰ ساله و سود پنج درصد در نظر گرفته 
شده که ضمانت سفته زنجیره ای 3 نفره را نیاز دارد.

رئیس بنیاد مســکن انقلاب اســلامی در پاسخ 
به ســوالی مبنی به رقم اقســاط ماهانه بازپرداخت 
تسهیلات مســکن گفت: رقم اقساط بازگشتی وام 
ساخت مسکن روستایی با مشخصات ذکر شده در ماه 

حدود یک میلیون و ۴۰۰ هزار تومان برآورد می شود.
نیکزاد افزود: شورای عالی مسکن به ریاست آقای 
رئیسی این تسهیلات را تصویب کرده و در روزهای 
آتی با همکاری ســازمان برنامــه و بودجه مقدمات 
اداری ابلاغ این تسهیلات به نظام بانکی مهیا می شود.
او در توضیــح اینکه بانک مرکزی تســهیلات 
مسکن روستایی را با رقم 2۵۰ میلیون تومان و نرخ 
سود ۱8 درصد در نظر گرفته بود، گفت: در شورای 
عالی مسکن مصوب شد، تسهیلات ساخت مسکن 
روســتایی 2۰۰ میلیون تومان با ســود پنج درصد 
محاسبه شــود و ابلاغیه بانک مرکزی در این شورا 

مورد تایید قرار نگرفت.
رئیــس بنیاد مســکن انقلاب اســلامی گفت: 
روستاییان فاقد مسکن توجهی به شایعات پیرامون 
تسهیلات نداشته باشند، زیرا رئیس جمهور در شورای 
عالی مسکن با توجه ویژه، ساخت مسکن روستایی 

را پیگیری می کند.

ثبت نام ۳ میلیون نفر در سامانه ثمن
همچنین وزیر راه و شهرسازی با اشاره به ثبت نام 
نهضت ملی مسکن در سامانه ثمن اظهار کرد: تاکنون 
حدود سه میلیون نفر در این سامانه ثبت نام کرده اند 
که به زودی در شهرهایی که مشکل زمین داشتیم 
سامانه بازگشایی خواهد شد در این صورت پیش بینی 
می کنیم تقاضا برای نهضت ملی مســکن به چهار 

میلیون ثبت نام افزایش یابد.
رســتم قاسمی همچنین از مصوبه شورای عالی 
مسکن برای جوانان مجرد خبر داد و گفت: به زودی 

در این رابطه اطلاع رسانی خواهیم کرد.
قاسمی درباره سامانه »ثمن« )سامانه ملی نهضت 
ملی مسکن( گفت: تعداد متقاضیان ثبت نام در سامانه 
ثمن به همراه متقاضیان طرح ملی مسکن به بیش 
از سه میلیون نفر رسیده، هنوز در بسیاری از شهرها 
سامانه باز نشده و پیش بینی ما این است که به بیش 
از چهار میلیون تقاضا برسد. جمعه گذشته ۴۰ هزار 

واحد در یزد آغاز شد هفته آینده 3۰ هزار واحد در 
قم آغاز می شود.

همچنین به گزارش ایســنا، مجلــس و وزارت 
نفت در حال تهیه چارچوبی به منظور تهاتر نفت با 
پیمانکاران پروژه های عمرانی وزارت راه و شهرسازی 
از جمله طرح نهضت ملی مسکن هستند. این خبر 
را محمود محمودزاده؛ معاون وزیر راه و شهرســازی 
اعلام کرد و افزود: اگر این مسئله محقق شود گشایش 
 خوبی در زمینه تامیــن مالی پروژه ها ایجاد خواهد 

کرد.
زمزمه های اســتفاده از شرکت های خارجی در 
پــروژه جهش تولید و تامین مســکن )نهضت ملی 
مســکن( از ماه های قبل شــنیده شد. اما مسئولان 
وزارت راه و شهرســازی اعلام کردند که قرار نیست 
خارجی ها نیروی انسانی وارد کنند بلکه از توان فنی 
آنها در جهت ارتقای تکنولوژی ســاخت اســتفاده 

خواهد شد.

رئیس بنیاد مسکن با یادآوری تسهیلات ۲۰۰ میلیون تومانی:

قسط وام مسکن روستایی یک میلیون و ۴۰۰ هزار تومان است
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